
www.sharghdaily.comسیاست۲
یکشنبه

۲۶  شهریور  ۱۴۰۲
سال بیست ویکم      شماره  ۴۶۴۹

گزارش

آملی لاریجانی از  نقش رئیس دولت در  رد  طرح 
شفافیت در مجمع  خبر  داده است

«رئیسی» روی شفافیت خط کشید؟
«شــفافیت» مهم ترین شــعار اصولگرایان از نمایندگان 
مجلــس یازدهم تا رئیس جمهور اصولگرای ســیزدهم در 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام ناک اوت شــد و «شرق» 
در هفته گذشــته بارها با اعضای مختلف مجمع تشخیص 
مصلحت نظام برای پیگیری دلیل این تصمیم تماس گرفت 
که همه پیگیری ها بی نتیجه ماند و پاســخ همگی یک کلام 
بود که «ترجیح می دهند در این رابطه صحبت نکنند». حال 
مشخص شــده دلیل این تصمیم مجمع درخواست رئیس 
دولت بوده اســت. آملی لاریجانی، رئیس مجمع تشخیص 
مصلحــت نظام در این رابطه توضیح داد: موضوع اختلاف 
و اصــرار مجلس هم در طرح شــفافیت، بحثِ شــفافیتِ 
خودِ مجمع بــود که مفصل توضیح داده شــد که مجمع 
به هیچ وجه با شفافیت مخالف نیست، اگر مخالفتی هست 
با این نحو کار مجلس است که برخلاف نص قانون اساسی 
برای مجمع تشــخیص مصلحت تصمیم گیری کرده است 
در حالی که طبق قانون اساسی مجلس حق ندارد راجع به 
کیفیت اداره مجمع قانون بنویسد. او افزود: مجمع در حال 
رسیدگی به این موضوع بود که از دفتر مقام معظم رهبری 
اطلاع دادند که ایشان نظری راجع به قوای دیگر دارند. وی 
افزود: رئیس جمهور محترم، گلایه و شکایت کرده بود مبنی 
بــر اینکه این مصوبه برای کار دولت مشــکل ایجاد می کند 
و ایــن موضوعی بود که در هیئــت عالی نظارت هم بحث 
شــده بود و در دور اول، این اشکال را به مجلس منعکس 
کرده بودیم اما برای بار دوم به خاطر هم زمانی آن با بحث 
بودجه ۱۴۰۲ نتوانستیم رسیدگی کنیم و لذا مورد در هیئت 
عالی نظــارت قرار نگرفت. آیــت االله آملی لاریجانی گفت: 
به دنبال درخواســت رئیس جمهور محتــرم، مقام معظم 
رهبری اجازه رسیدگی مجدد دادند و در هیئت عالی نظارت 
هم طبق این مجوز، بحث و مشخص شد برخی از اشکالاتی 
که قبلا گرفته شــده رفع شده و برخی نیز باقی مانده است. 
این موارد به شــورای نگهبان منعکس شــد. این ســخنان 
آملی لاریجانی در حالی از ماجرای حذف لایحه شــفافیت 
پرده برداشته است که اگر به سخنان پیشین رئیسی نگاهی 
بیندازیم متفاوت با این درخواســت صحبت کرده است. او 
وقتی رئیس دســتگاه قضا بود بر اهمیت شــفافیت تأکید 
بسیار داشت و در تاریخ ۲۹ مهر ۱۳۹۸ گفت که «اصلی ترین 
راهکار پیشگیری از فساد، شفاف سازی نظام اقتصادی کشور 
و نهادینه ســازی شفافیت است». یا در تاریخ دوم تیر ۱۳۹۹ 
گفته بود که «شفافیت خواست مردم است» و حتی در ۲۰ 
آذر ۱۴۰۱ نیز در مقام ریاست جمهوری در نخستین همایش 
ملی ارتقای شــفافیت با تأکید بر استقرار دولت الکترونیک 
و حرکت به ســمت دولت هوشــمند برای شفافیت بیشتر 
در نظام اداری گفت: هرچه شــفافیت بیشتر باشد از فساد، 
روابط ناســالم و پارتی بازی جلوگیری می شود. این تفاوت 
در گفتــار و عمــل خود جای بحثی جــدا دارد به خصوص 
وقتی اصولگرایان در قدرت اجرائی یکدســت قرار نداشتند 
همین طرح شــفافیت را که آن زمان با نام شــفافیت آرای 
نمایندگان شــناخته می شد، عاملی برای حمله به مجلس 
دهــم و اصلاح طلبان تبدیــل کرده بودند آن هــم به دلیل 
اینکــه فوریــت آن در مجلس دهــم رأی نیــاورده بود اما 
همین طرح در مجلس یازدهم بارها دســتخوش تغییر شد 
و حتــی در اولین رأی گیری، که به عنوان دســتاوردی برای 
مجلس یازدهم از آن یاد می شد در صحن رأی نیاورد. ادامه 
ماجراها هم به تغییر طرح به شفافیت قوای سه گانه رسید 
تا بهارســتان همه ارگان ها را با خــود همراه کند اما دولت 
اصولگرا تن به شــفافیت قانون مند نداد. طرح شفافیت که 
قرار بود دســتاورد بزرگ اصولگرایان باشــد به پاشنه آشیل 
آنها تبدیل شــده و نشــان از ناتوانی آنان بــرای تن دادن به 

شفافیت دارد.

 نفرت به مثابه امر سیاسی
در مجموع می توان گفت که مسئله را خیلی ساده گرفته ایم. 
اگر چارچــوب تحلیلی را عوض کنید و قدری به روان شناســی 
سیاســی نظــر کنید، مشــکل را به گونــه ای دیگــر درمی یابید. 
«ایدئولوژی سیاســی نفرت» یک حالت روانی اســت که دامن 
همه را می گیرد و ســبب می شود تا هجوم عقرب های نفرت از 
هر سو روانه شــود: از پرده دری خودی ها تا فحاشی معترضان. 
در پیامــد، کشــور به اســارت «اقلیت هایی بــا عصبیت روانی» 
گرفتار می شود و در هنگامه های ملی، از دفاع از سرزمین ناتوان 
می شــویم؛ چون در عصبیت های روانی، مبارزه با خودمان را در 
اولویت قرار داده ایم. ترکیب هراس با خرافات سیاسی-عقیدتی 
کشور را به سوی تفرقه، به سوی توهم در سیاست خارجی و در 

یک کلام به سوی گمراهی سیاسی می برد.

ادامـه از صـفحـه اول

تنش هایی بین ارمنســتان و جمهوری آذربایجان در شمال غرب ایران مجددا صورت گرفته 
اســت. کارشناسان معتقدند ما به ســمت دور جدیدی از تنش ها در منطقه می رویم. سیدعلی 
سقاییان دیپلمات باتجربه ای است که با سابقه سفارت در ارمنستان، نسبت به این منطقه آشنایی 
کامل دارد. شــورای سیاست گذاری حزب ندای ایرانیان از ایشان دعوت کرد تا تنش ها در منطقه 
قفقاز را نقد و بررســی کند. ســقاییان معتقد اســت: «ضمن اینکه ایران با هر دو طرف در حال 

رایزنی است، ما جنگی در منطقه نخواهیم داشت».
تلاش  هاشمی رفسنجانی  برای  صلح   ارمنستان  و   جمهوری آذربایجان

ســیدعلی سقاییان، سفیر سابق ایران در برزیل و ارمنستان، در جلسه شورای سیاست گذاری 
حــزب نــدای ایرانیان درباره تحولات سیاســی اخیر ارمنســتان و جمهــوری آذربایجان با ذکر 
مقدمه ای بیان کرد: بعد از فروپاشی شوروی، کشورهای متعددی شکل گرفت که منطقه قفقاز 
جنوبی و همســایه شــمالی ما، جمهوری آذربایجان و جمهوری ارمنســتان را شامل می شود. 
جمهوری اســلامی ایران در ابتدای این شکل گیری و ایجاد همسایه های جدید، برخورد خوبی با 
هر دو کشور داشته اســت. در مقاطع مختلف نیز کمک های انسان دوستانه ای هم به باکو، هم 
به نخجوان و هم به ارمنســتان داشته ایم. این سابقه درگیری جنگ به قبل از جنگ سال ۲۰۲۰ 
که باکو برای آزادســازی مرزهای اشغالی خود به ارمنستان حمله کرد، بازمی گردد. در آن زمان 
مرحوم هاشمی رفسنجانی رئیس جمهور بودند. در دوره ایشان ابتکار میانجیگری بین دو کشور 
مطرح و عملی شد، اما با حملات متعدد و مجدد ارمنستان به آذربایجان، این میانجیگری نتیجه 
مطلوب نداشت. اکنون نیز با ادامه داشتن این تنش، بحث اصلی برای آزادسازی منطقه قره باغ 
اســت. در مقطع نبرد ســال ۲۰۲۰ با توجه به تحرکات نظامی و خرید سلاح های زیادی که باکو 
انجام داد، دو  کشور با ورود به این مسئله، با بحران روبه رو شدند. البته در مذاکرات دوره گذشته 
که توسط «روبرت کوچاریان» و«سرژ سرکیسیان» رؤسای جمهور سابق ارمنستان صورت گرفت، 
طرف های ارمنی به این مســئله اشاره کردند که ما آماده هستیم مناطق پنج گانه اشغال شده را 
پس بدهیم. ایشــان افزودند: البته ارمنستان در این مذاکره درباره قره باغ به دنبال طولانی کردن 
مذاکــرات بود. چون معتقد بودند که از طریق همه پرســی با توجه به اکثریت جمعیت مهاجر 
ارمنی در قره باغ که اواخر دوران گورباچوف رخ داد، این مسئله را به آرای عمومی بگذارند، اما 

جمهوری آذربایجان مخالفت می کرد.
منطقه  قره باغ متعلق  به   خاک  جمهوری آذربایجان  است

سفیر ســابق ایران در ارمنستان با اشاره به رهنمود سیاسی رهبری اضافه کرد: البته موضع 
ما، طبق بیانات مقام معظم رهبری این بود که مناطق اشغال شــده باید به آذربایجان بازگردد، 
ولی ارامنه باید در امنیت کامل باشند. البته این نکته را هم اضافه کنیم که در آن مقطع به خاطر 
جنگ روســیه و اوکراین، وضعیت سیاســی روسیه ضعیف تر شــده بود و همین مسئله نقش 
کنترل کننده اش را برای کنترل اوضاع از دســت داد. هرچند نیروهای حافظ صلح در ســپتامبر 
۲۰۲۰ از طریق روس ها برای کنترل مرزها مســتقر شــدند. در مذاکراتی که در مسکو انجام شد، 
طرف آذربایجانی توافق کرد که در مقابل کریدور لاچین، اجازه دسترســی  به نخجوان نیز وجود 
داشته باشد.  این فعال سیاسی افزود: رئیس جمهور ارمنستان بعد از پیروزی در انتخابات دنبال 
این بود که از هزینه های نظامی زیادی که جنگ برای کشور تحمیل می کرد رهایی پیدا کند.  ولی 
فشار مخالفان خارجی و داخلی، مانع این می شد که مسئله به  صورت یکپارچه حل شود. البته 
وی رسما اعلام کرد که منطقه قره باغ جزء خاک جمهوری آذربایجان است؛ بنابراین این  یک برای 

آقای الهام علی اف امتیاز تلقی می شود.
هیچ  جنگی  در  منطقه   صورت   نخواهد   گرفت

ســفیر ســابق ایران در برزیل همچنین با بیان اینکه هیچ جنگی در منطقه صورت نخواهد 
گرفت گفت: ایران با هر دو طرف در حال رایزنی اســت. در نشست اخیری که کمیسیون نظامی 
ما در باکو داشت، اعلام شد که باکو قصد جنگ ندارد.  البته نیروهای ما مسائل سیاسی و امنیتی 

را از نزدیک زیر نظر دارند. همچنین مذاکرات رئیس جمهور ترکیه و رئیس جمهور ایران، قدم های 
خوبی برای کنترل بهتر اوضاع است.

مانور   مشترک   ارمنستان   و   آمریکا   صرفا   جنبه آموزشی   دارد
وی درباره مانور نظامی مشــترک ارمنســتان و آمریکا نیز بیان کرد: مانور نظامی ارمنستان و 
آمریکا، مانور آموزشــی اســت؛ یعنی یک نوع آموزش فرماندهــان و نیروهای مربوط به کنترل 
صحنه اســت. ضمن اینکه با مشکلاتی که مردم قره باغ دارند، جامعه  جهانی با فشار بر دولت 
آذربایجان خواســتار تسهیل ارسال آرد، غذا، ســوخت و دارو به مردم قره باغ هستند. در همین 
حال، نیروهای آذری اعلام کردند که در پوشش این کمک ها، سلاح حمل می شود که البته اینها 
بحث های اتهامی هستند. این در حالی است که هیچ یک از این موارد دلیل وقوع جنگ نیستند. 
البته اعلام موضع ایران نیز از طرف سخنگوی وزارت امور خارجه مبنی بر اینکه قره باغ جزء خاک 

جمهوری آذربایجان است، در کاهش تنش ها تأثیرگذار است.
اجازه حضــور فیزیکی به هیچ کشــوری به خصوص رژیم صهیونیســتی در ایــن منطقه را 

نمی دهیم
علی ســقاییان درباره بازی رژیم صهیونیســتی در تنش دو  کشــور و نقش ایران در کاهش 
تنش هــا در کنار تأثیرگــذاری ترکیه در بحران منطقه قفقاز گفت: ما در سیاســت  خارجی خود 
اجازه مانور در مرزها را به هیچ کشــوری به خصوص رژیم صهیونیستی ندادیم و نخواهیم داد. 
اکنون قدرت ما در منطقه به لطف نیروهای نیابتی بســیار بالاتر اســت. ولی رژیم صهیونیستی 
نیــز تلاش خود را می کند تا به نفوذ خود بیفزاید. ما تنها کشــوری هســتیم که با منطقه قفقاز 
جنوبی مرز مشــترک داریم؛  بنابراین قطعا اجازه مانور و حضور نیروهای دیگر را نمی دهیم. این 
مســئله درباره روسیه نیز صدق می کند. برتری سیاسی روســیه در منطقه قفقاز، بعد از حمله 
به اوکراین ضعیف تر شــده است و ما باید از این مسئله برای ایجاد تعادل بین دو کشور استفاده 
کنیــم. ترکیه نیز بــا توجه به محدودیت هایی که در زمینه های اقتصــادی و انرژی دارد، مجبور 
اســت که وارد این سیاســت بشود. این در حالی است که این کشــور، همچنان پایگاه مهم ناتو 
در منطقه اســت؛ بنابراین ترکیه باید این بازی را انجام دهد تا بتواند منافع اقتصادی بیشتری به 
دســت بیاورد. ما با ترکیه درگیری نخواهیم داشت. در کودتای ترکیه، ایران بود که حامی دولت 
ترکیه  علیه کودتاچیان بود. دکتر ظریف و شهید سلیمانی، مداوم در تماس بودند تا به اردوغان 
کمک کنند. ضمن اینکه قرابت و نزدیکی فرهنگی و سیاســی نیز بین ترکیه و آذربایجان وجود 
ندارد؛ بنابراین تعابیری که مطرح می کنند که دو کشــور مثل یک روح در دو بدن هستند، جنبه 
سیاسی و تبلیغاتی دارد و واقعیت ندارد.  وی همچنین به نقش سایر دولت ها در منطقه قفقاز 
اشــاره و اضافه کرد: بازیگران زیادی در منطقه همچون آمریکا، انگلیس و روســیه وجود دارد. 
ضمن اینکه اولویت آمریکا مســئله قفقاز جنوبی نیست؛ اما نقش و نفوذ انگلیس مهم است. 
به  عنوان نمونه در جنگ ســال ۲۰۲۰ یک گلوله به ســمت خط لوله نفت و گازی که به سمت 
خاک گرجســتان می رود شلیک نشــده؛ بنابراین در جنگ مشکلی ایجاد نشد. درحالی که درآمد 
۹۰ درصد آذربایجان از این طریق اســت. این مســئله بیانگر نفوذ شرکت های نفت انگلیس در 

این منطقه است.
اوضاع  کنونی  ارمنستان  خوب  نیست

سیدعلی سقاییان، پژوهشگر سیاست خارجی، به انتخاب رئیس جمهور ارمنستان نیز اشاره 
کرد: دولت های قبلی در ارمنستان که معروف به دولت های قره باغی بودند، نظامی هایی بودند 
که بعد ها توانســتند قدرت های سیاســی را نیز به دست بگیرند؛ اما با فساد اداری و سیاسی که 
ایجاد شــد، مردم به سمت آقای پاشینیان که روزنامه نگار بود و کاملا موقعیت بالای اجتماعی 
داشت رفتند. هم اکنون نیز با وجود انتقاداتی که به او شده و اتهامی که به وی درباره سازش با 
الهام می زنند، از محبوبیت او کاسته نشده است. با وجود این  در ارمنستان، رئیس جمهور نقش 
تشریفاتی دارد و قدرت دست نخست وزیر است. کشور ارمنستان تحت تحریم است. ارمنستان از 

شرق و غرب توسط آذربایجان و ترکیه تحت محاصره است و تنها با دو کشور ایران و گرجستان 
از مرز شمال و جنوب ارتباط مرزی دارد.

جمهوری اسلامی ایران  جایگاه بالایی نزد کشورهای منطقه  قفقاز  دارد
وی به جایگاه واقعی ایران در برخورد با کشــورهای منطقه همچون ارمنســتان اشاره کرد 
و ضمن اشــاره به پایگاه های مهم ایران در آن کشــور همچون مســجد کبود، گفت: ما بیشــتر 
مؤلفه های قــدرت منطقه ای را داریم. ما اکنون به قدرت فرامنطقه ای تبدیل  شــده ایم. ما باید 
روی اشــتراکات فرهنگی و تمدنی بیشتر از هر چیزی کار کنیم. یکی از زیرساخت های فکری ما 
در ارمنستان، فرهنگی است. در دوران سفارت ما، رایزن فرهنگی مان که آقای شکیبا بودند یکی 
از بهترین رایزن های فرهنگی انتخاب شــد که توسط وزارت فرهنگ ارمنستان مدال مخصوص 
فرهنگ به ایشان اهدا شــد. همچنین در رابطه با باکو و مردم آذربایجان نیز که اکثرشان از نظر 
مذهبی به ما نزدیک هستند، باعث شده روی تقویت نقاط فرهنگی کار کنیم. علی اف پدر «الهام  
علی اف» خطاب به «حسن اف» در دیدار با دکتر ولایتی وزیر خارجه وقت ایران گفته بود که اگر 
حمایت های دولت ایران از مردم نخجوان و او هنگامی که در نخجوان پنهان شده بود، نمی بود، 
از ســرما و گرسنگی تلف می شدند. مردم بقیه کشورها مانند ازبکستان و قرقیزستان نیز هرکدام 
به یک  شکل عاشق مردم ایران هستند؛ بنابراین ما در این منطقه قرابت های بسیار قوی داریم که 

نباید اجازه بدهیم ضعیف شوند.
زبان فارسی  نقطه مشترک  ارتباط  کشورهاست

ایشــان به جایگاه زبان فارســی به  عنوان زبان مشــترک و نقطه قوت روابط فرهنگی با این 
کشــورها اشــاره کردند و افزودند: کار روی زبان فارسی باعث پیوســتگی و ایجاد امنیت روانی 
مردم می شود. به نظرم ما باید در مورد احیای بین المللی زبان فارسی به جایگاه سمن ها توجه 
ویژه کنیم تا از کانال آنها پیگیر چنین اموری باشــیم. این در حالی  است که مرکز زبان فارسی ما 
در پاکســتان یکی از قدیمی ترین مراکز استنادی مکتوب است؛ بنابراین باید به این مسئله توجه 

بسیاری کرد.
در  افق سیاسی  کشور  جنگ  نمی بینم

آقای ســقاییان با امید به آینده سیاســت خارجی و تأثیر مثبت آن بر اوضاع داخلی کشــور 
افزودند: من در افق سیاســی کشور جنگ نمی بینم. قطعا دو  طرف اهرم های سیاسی خودشان 
را در سیاســت خارجی دارند. آقای پاشینیان هم در اروپا و هم در ارمنستان نفوذ بالایی دارد که 
منجر به ناراحتی آقای الهام علی اف شــده اســت. ما هم اهرم های زیادی داریم که باید از یک 
نمونه آن همچون ســردار شهید سلیمانی یاد کنیم که امنیت را در منطقه ایجاد کرد و اسرائیل 
را محدود به مرزهای خود کرد که اکنون درگیر مســائل سیاسی داخلی شده است و این مسئله 

اجازه نمی دهد اسرائیل به جنگ فکر کند.
نگاه فرهنگی در  روابط بین المللی  را نباید فراموش کنیم

سیدعلی ســقاییان در آخر اضافه کرد: من نگاهم به همسایگان نگاه فرهنگی است. حوزه 
فرهنگی و تمدنی ایران حوزه وســیعی اســت. قطعا باید بیشــتر از قبل کارکنیم؛ اما متأسفانه 
اولویت ما سیاســت اســت. بعد از آن اولویت ما اقتصاد و در آخرین مرحله فرهنگ است؛ اما 
تخصیــص بودجه نیز مهم اســت. ضمن عدم تکیه صرف به دولــت، باید بودجه کار فرهنگی 

بین المللی افزایش یابد.

مصوبــه مولدســازی دارایی هــای دولــت، بــه یکــی از 
بحث برانگیزتریــن موضوعات کشــور بدل شــده که محصول 
مصوبه شــورای عالی هماهنگــی اقتصادی ســران قوا بوده 
اســت. انتقادات بــه این طرح بعد از افشــای آن، آغاز شــد، 
هرچند به نظر می رسد این نقدها تاکنون تأثیر خاصی در مسیر 
فعلی مولدســازی نداشته اند که شاید بخشی از نقدناپذیری ها 
را بتــوان به ادعاهای جدید احمد توکلــی از منافع اجرای این 
مصوبه برای متولیان آن مرتبط دانســت. احمد توکلی رئیس 
هیئت مدیــره ســازمان دیده بان شــفافیت و عدالــت و عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در نامه ای مدعی شده است: 
شــگفت آور آنکه مصوبه، بــرای زحمات طاقت فرســایی که 
در پایمال کردن اصول قانون اساســی، ســلب حقوق اساسی 
ملت و بی اعتنایی به مقامات و نهادهای کشــور و شــکایت از 
همه منتقدان خود، برای خود دستخوشــی در نظر می گیرند. 
مصوبــه  این حق الزحمــه را تا پنج درصــد از منابع حاصل از 
زمین فروشــی تعیین کرده است. مثلا امســال که طبق قانون 
بودجه قرار اســت ۱۰۸ هــزار میلیارد تومان از زمین فروشــی 
حاصل شــود، هیئت می تواند بــرای خود و امربــران خود تا 
پنج هــزارو ۴۰۰ میلیارد تومان حق الزحمــه تعیین کند! فرض 
را بر این می گذاریم که رویین تنان، مدیران ضعیف نواز هســتند 
و ۹۰ درصــد ایــن حق الزحمه را به امربــران می دهند و خود 
فقــط ۱۰ درصــد آن را می گیرند. در این صــورت؛ به هریک از 
هفت صاحب منصب عضو هیئت برای ۲۴ جلسه در کل سال 
۱۴۰۲، مبلغ هشت میلیارد تومان حق الزحمه 
می دهند! به نظر شما اندکی زیاد نیست؟ از 
این هفت نفر می پرسم، چگونه می خواهید 
نــزد مردمی که بــرای پول پیــشِ خانه این 
در و آن در می زننــد و ناامیــد بازمی گردند، 
از ایــن تصمیمــات بی اســاس و غیرعلمی 
و ظالمانــه که فقیــران را فقیرتــر و اغنیا را 
غنی تر می ســازد، دفاع کنید؟ او در بخشــی 
دیگر از نامه بلند خود نوشــته است: « امروز 
به اینجا رســیده ایم که اگــر فردی با حداقل 
حقــوق، بتوانــد یک ســوم حقوق خــود را 
ماهانــه پس انداز کنــد، دوره انتظار او برای 
خانه دار شــدن ۱۳۵ ســال به درازا می کشد. 
اشــتباه نخوانده ایــد: ۱۳۵ ســال، تــورم در 
بخش زمین و مســکن به طرز وحشتناکی از 
تحمل مردم خارج  شــده اســت. بر اساس 
گزارش بانک مرکزی بحران ارزی ســال های 
۹۷-۹۸ میانگیــن قیمت یک مترمربع واحد 

مســکونی در تهران را ۹۱ درصد افزایش داد. مشابه این اتفاق 
در ســال ۱۴۰۱ پس از جهش قیمت ارز افتاد و متوسط قیمت 
هر مترمربع مسکن در تهران را از ۳۵ میلیون تومان با افزایش 
۸۸ درصدی به ۶۶ میلیون تومان رساند! میانگین سهم ارزش 
زمین در قیمت مســکن در دوره ۱۳۷۲-۱۴۰۰ تقریبا ۶۰ درصد 
بوده اســت که بیشــترین ســهم با ۸۱ درصد مربوط به ۱۳۸۲ 
و کمترین با ۴۳ درصد متعلق به ســال ۱۳۹۲ بوده اســت. به 
نظر می رسد علت سیر نزولی این متغیر در آن ۱۰ سال، اجرای 
سیاست مسکن مهر و عرضه گسترده  و بسیار ارزان زمین بوده 
اســت. حذف ارزش زمین از قیمت مســکن توصیه ای علمی 
و متکی بر پژوهشــی در دانشــگاه علم و صنعت با راهنمایی 
دکتر محمــد خوش چهره، صــورت گرفت و مبنــای تصمیم 
رئیس جمهــور احمدی نژاد در طرح مســکن مهر بود. طبیعی 
بود ایــن طرح درمانگر نباشــد؛ ولی توانســت التیامی در امر 
مسکن باشد. اگر در اجرای مسکن مهر تصمیمات شتاب زده در 
کار نبود، موفقیت بیشتر می شــد... ».  البته این سخنان توکلی 
از سوی سازمان خصوصی ســازی که به تازگی با تغییر رئیس 
روبه رو شــده بی پاســخ نماند و با تهدید به اینکه حق شکایت 
برایش محفوظ اســت، در جوابیه خود نوشــته است: در نامه 
سرگشــاده منتســب به جناب عالی که با تیترهــای جنجالی و 
ابهام برانگیــز در برخی رســانه ها یا شــبکه های اجتماعی به 
اشــتراک گذاشته شده، با اظهاراتی خلاف واقع، با کمال تأسف 
از ســطر تا ذیل آن کذب محض بوده و از مصادیق بارز تخریب 

حیثیت و تهمت ناروا به اشخاص، افترا و نشر اکاذیب است که 
به اســتناد ماده ۵۷۶ قانون مجازات اسلامی و مواد ۳۰،۶،۹ و 
۱ قانون مطبوعات جمهوری اسلامی ایران اعلام جرم و پیگرد 
قانونی آن برای سازمان خصوصی سازی به عنوان مجری طرح 
مولدســازی دارایی های دولت محفوظ است. در بند دیگری از 
این نامه آمده است: شوربختانه در نامه مذکور بی آنکه توجهی 
به مســتندات قانونی و مفاد مصوبات و یا مقررات و آیین نامه 
اجرائــی مولدســازی دارایی های دولت که با هــدف افزایش 
بهره وری و توســعه ثروت ملی تدوین، تبیین و ابلاغ شده، شود 
با انگیزه خــاص و ادعاهایی فاقد اتکای قانونی ضمن تخریب 
ساحت قانون مولدسازی و آیین نامه آن، با استناد به شایعات و 
پیش فرض های غلط و استنتاج های غیرمنطقی شاذ، استدلال 
و نتیجه ای سراســر کذب و مغایر با مصالــح نظام و ارکان آن  
را به رشــته تحریر درآورده اســت. در این جوابیه تأکید شــده 
اســت: در تبصره ۴ ذیل ماده ۱۵ آیین نامه اجرائی مولدســازی 
دارایی های دولت به صراحت اعلام شــده کــه «تمامی عواید 
حاصل از مولدســازی دارایی های شرکت های مشمول پس از 
واریز به خزانه بلافاصله به حساب شرکت مربوط واریز خواهد 
شــد. مصارف این عواید در شرکت های مذکور با لحاظ ضوابط 
حاکمیت شــرکتی به تأیید هیئت عالی مولدسازی دارایی های 

دولت می رسد».
هرچنــد این جوابیه هم از همان قســم مطالبی اســت که 
نتوانســته افــکار عمومی را در ایــن ماجرا قانع کند. حســین 

انتظامی، رئیس پیشین سازمان سینمایی هم در توییتی با اشاره 
به افشــاگری احمد توکلی از حق الزحمــه چند هزار میلیاردی 
برای هیئت هفت نفره مولدسازی نوشــت: «نامه دکتر توکلی 
درباره مولدســازی اموال دولت بســیار تکان دهنده است. پنج 
هزارو ۴۰۰ میلیارد تومان دستمزد هیئت هفت نفره و همکاران 
آنان، به علاوه معافیت ابدی از تعقیب قضائی. خدا کند آقایان 

قالیباف و مخبر دست از اصرار بردارند».
به هرحال از همان ابتدا هم احمد توکلی به نقد مولدسازی 
پرداخت و در نامه ای مهم به ســران قوا مصوبه  «مولد سازی 
دارایی هــای دولت» را فروش بیت المالِ متعلق به آحاد ملت 
قلمداد کرد و آن را نوعی «کاپیتولاســیون» دانســت که برای 
مدیران سیاســی دارای امضای طلایی مصونیتی ایجاد می کند 
که حتی برای مسئولان رده بالای دیگر نظام نیز چنین مصونیتی 
پیش بینی نشــده است. او همان ابتدا نوشــت که «سؤال اول 
و اساسی این اســت که چرا این مصوبه را محرمانه دانستید؟ 
درحالی که مقام معظم رهبری در آبان ماه آن را تأیید کردند اما 
نزدیک به دو ماه همچنان محرمانه ماند. این در حالی اســت 
که مقام معظم رهبری تأکید داشــتند که همه امور باید شفاف 
و در منظر مردم باشــد جز مســائل مربوط به جنگ و امنیت. 
این سؤال مطرح می شود که مگر ضمن این مصوبه قرار است 
چه اتفاقی رقم بخورد که لازم دیده شــد از چشم مردم پنهان 
بماند؟». او همچنین نوشت که «قوانین و مقررات مغایر با این 
مصوبه نیز به مدت دو ســال موقوف الاجرا شده است، این امر 
نیز در عمل به تشــخیص هیئــت فوق الذکر خواهد بود. یعنی 
صلاحیتی برای اعضای هیئت به رســمیت شــناخته شده که 
حتی خود اعضای شــورای هماهنگی یعنی سران قوا ندارند. 
اگر ســران قوا بخواهند قانونی را اصلاح کنند یا موقوف الاجرا 
نمایند باید به تأیید مقام معظم رهبری برسد. اما در این مصوبه 
این اختیار را به هیئت هفت نفــره داده اند تا قوانین و مقررات 
مغایر را به تشــخیص خود تا دو سال موقوف الاجرا نماید. این 
طرز برخورد با مجلس شــما را به یاد رفتار مستبدانه سال های 
اول مشــروطه نمی اندازد؟! از مشروطه تا امروز چند نفر برای 
تشکیل مجلس مردمی و آزادمنش به شهادت رسیده اند؟ چه 
پاسخی برای آنها داریم؟». البته فقط توکلی منتقد این مصوبه 
نیست و بسیاری در رابطه با عواقب اجرای این مصوبه هشدار 

داده اند اما تاکنون این هشدارها جدی گرفته نشده است.
گفتنی اســت اعضای هیئت عالی مولدســازی دارایی های 
دولــت مرکــب از هفــت عضــو، عبارت ا نــد از: معــاون اول 
رئیس جمهــور، وزیر امور اقتصادی و دارایی، وزیر کشــور، وزیر 
راه و شهرســازی، رئیس سازمان برنامه وبودجه، یک نماینده از 
طرف رئیس مجلس و یک نماینده از طرف رئیس قوه قضائیه.

بررسی و نقد سیدعلی سقاییان از تنش های منطقه قفقاز در حزب ندای ایرانیان:

در افق سیاسی کشور جنگ نمی بینم

احمد توکلی با اشاره به ارقام عجیب حق الزحمه هیئت مولدسازی این اقدام را به زیان اقتصاد ایران دانست، سازمان خصوصی سازی پاسخ داد
هیاهوی مولدسازی
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